I-II. dēclinatio
I.dēcl.

- főnevek és melléknevek is tartoznak ide

- ā tövűek

-általában nőneműek

- szótári alakjuk:

1. a főnév sg. nom., 2. a főnév sg. gen., 3. a főnév neme (m/f/n)

     via                                viae                               f : út

     sapientia                    -ae                                 f: bölcsesség

     gloria                          -ae                                 f: dicsőség

-kivételek: a férfifoglalkozást jelentő I. dēcl. főnevek hímneműek (m)

poeta, -ae m: költő

nauta, -ae m: tengerész

agricola, -ae m: földműves

propheta, -ae m: próféta

pirata, -ae m: kalóz

incola, -ae m: lakos
A ragozáshoz szükséges gyököt úgy kapjuk meg, hogy a sg.gen. –ae végződését levágjuk, a fennmaradó gyököt ragozzuk a sg. acc.-tól.

	
	sg.
	pl.

	nom.
	via
	vi-ae

	acc.
	vi-am
	vi-as

	gen.
	vi-ae
	vi-arum

	dat.
	vi-ae
	vi-is

	abl.
	vi-a
	vi-is


II. declinatio

Főnevek

· lehetnek hím- és semlegesneműek

· -ō tő

· szótári alakjuk:

populus, –i m: nép

puer, –i m: fiú

vir, –i m: férfi 
A hímnemű főnevek esetében a jellemző nominativusi végződés –us, -er (az eredeti –us végződés lekopott - *puerus(puer) A szótári alak nom. és gen. egyértelműen jelzi a hangzókiesést, pl. magister, -tri m ( azaz az e hang már a sg. acc.-tól nem szerepel a ragozásban. A vir, -i m az egyetlen kivétel a declinatión belül a nom. végződést tekintve.
Kivételek: -us nom. végződésű II. decl. főnevek, de nőneműek (f)

humus, -i f: (termő)föld

-us végű, ált. görög eredetű földrajzi nevek – városok, szigetek nevei pl:

Corinthus, -i f

egyes fafajták pl:

pōpulus, -i f nyárfa

A semlegesnemű főnevek esetében a jellemző nominativusi végződés – um 
templum, -i n: szentély, (pogány)templom

exemplum, -i n: példa
A ragozáshoz szükséges gyököt úgy kapjuk meg, hogy a sg.gen. –i végződését levágjuk, a fennmaradó gyököt ragozzuk a sg. acc.-tól.

	
	sg.
	
	pl.

	
	masc.
	neutrum
	
	masc.
	neutrum

	
	deus, -i m

isten
	verbum, -i n

ige
	
	
	

	nom.
	deus
	verbum
	
	de-i
	verb-a

	acc.
	de-um
	verbum
	
	de-os
	verb-a

	gen.
	de-i
	verb-i
	
	de-orum
	verb-orum

	dat.
	de-o
	verb-o
	
	de-is
	verb-is

	abl.
	de-o
	verb-o
	
	de-is
	verb-is


megjegyzések:

a latin névszóragozásban a semlegesnemű névszók esetében a nom. és az acc. mindig megegyezik, és többesszámban (pl.nom. és pl. acc.) mindig –a végződést kapnak 
MELLÉKNEVEK
I-II. decl. 3 végű melléknevek: egyazon jelentéssel bíró szótőnek 3 (m/f/n) különböző végződése lehet az főnevekkel történő egyeztetés végett: – us/-er (m) – II. decl. ragozás, -a (f) – I. decl. ragozás, -um (n) – II. decl. ragozás



szótári alak: a hímnemű sg. nom. és utána áll 3 jelzi a végződéseket
bonus 3: jó
clarus 3: híres

ater, atra, atrum: sötét (az –e kiesése miatt a szótár mind a három alakot külön megadja!)

	
	sg.
	
	pl.

	
	m (II.)
	f (I.)
	n (II.)
	
	m (II.)
	f (I.)
	n (II.)

	
	clarus
	clara
	clarum
	
	
	
	

	nom.
	clarus
	clara
	clarum
	
	clari
	clarae
	clara

	acc.
	clarum
	claram
	clarum
	
	claros
	claras
	clara

	gen.
	clari
	clarae
	clari
	
	clarorum
	clararum
	clarorum

	dat.
	claro
	clarae
	claro
	
	claris
	claris
	claris

	abl.
	claro
	clara
	claro
	
	claris
	claris
	claris


egyeztetés:

via (I. f) clara (I. f) – híres út

populus (II. m) clarus (II. m) – híres nép

templum (II. n) clarum (II. nI – híres templom

de!
poeta (I. m) clarus (II. m) – híres költő

humus (II. f) clara (I. f) – híres föld

